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 آمریکا: دیپلماسی بهترین راه رسیدن به هدف مان در 
زمینه برجام است

مذاکراتمتوقفمیشود؟
 رژیم صهیونیستی: آمریکا به مذاکرات باز نگردد!

آرمان ملی: آیا باید برجام را پایان یافته تلقی کرد؟ 
اظهارات متفاوت مسئولان کشورهای مختلف شرایط را 
پیچیده کرده است. از سوی دیگر اتهامات جدیدی به ایران 
وارد می کنند که شرایط ادامه مذاکره را با ابهام مواجه می کند، 
مانند دیروز که ند پرایس، سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا از جزئیات تلاش های 
مشترک جهت ترغیب اتحادیه اروپا به اعمال تحریم های 
بیشتر علیه ایران با خبر است که آنتونی بلینکن، وزیر امور 
خارجه آمریکا در تماس تلفنی با همتای جدید اسرائیلی اش به 
آن اشاره کرده بود، گفت: ما مدام در این زمینه اقداماتی انجام 
داده و از اختیارات مان استفاده کرده ایم تا مانع سرازیرشدن 
و عرضه فناوری پهپادی ایران به دیگر کشورها در سراسر 
جهان، از جمله روسیه شویم. بدون پیش بینی آنچه در آینده 
رخ خواهد داد، من اطمینان دارم که اقدامات بیشتری در این 
زمینه انجام خواهیم داد. پرایس ادامه داد: ما شاهد همین 
رویکرد از بسیاری از متحدان اروپایی مان هم بوده ایم. هر 
کشور اروپایی اختیارات منحصربه فرد خودش را دارد، اتحادیه 
اروپا هم به همین شکل است. وظیفه ما این است که میان این 
اختیارات و قابلیت ها هماهنگی ایجاد کنیم. گاهی ما اقداماتی 
انجام می دهیم که کمی متفاوت است اما در تمامی موارد، 
این اقدامات تکمیل کننده دیگری هستند. سخنگوی وزارت 
امورخارجه آمریکا در ادامه در پاسخ به این سوال که با توجه 
به روی کار آمدن دولت جدید در رژیم صهیونیستی و قصد آن 
برای ممانعت از احیای توافق هسته ای)برجام(، آیا دولت بایدن 
نیز با توجه به تحولات اخیر و اظهاراتی که از سوی مقامات 
آمریکایی درباره سرنوشت برجام مطرح شده است، تا حدی 
در این زمینه هم سو با نظر مقامات رژیم اسرائیل نیست، بیان 
کرد: ما همیشه بحث های متمرکز و مداومی درباره ایران، از 
جمله برنامه هسته ای آن با اسرائیل داریم. هیچکسی به اندازه 
رئیس جمهور بایدن حامی امنیت اسرائیل نیست و تعهد ما 

نسبت به امنیت اسرائیل تزلزل ناپذیر است.
 *نگرانی رژیم صهیونیستی از توافق هسته ای

 اما رژیم صهیونیستی تلاش زیادی برای به نتیجه 
نرسیدن مذاکرات دارد. بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی با ابراز نگرانی از احتمال احیای برجام، از تصمیم 
این رژیم برای تغییر استراتژی در قبال برنامه هسته ای ایران 
خبر داد. وی افزود که اسرائیل برای جلوگیری از احیای 
توافق هسته ای، به طور علنی و »با قدرت« تلاش خواهد کرد. 
نتانیاهو که در نخستین نشست رسمی کابینه جدید رژیم 
صهیونیستی صحبت می کرد، با بیان اینکه هنوز »احتمال« 
احیای توافق هسته ای با ایران وجود دارد، مدعی شد که مانع 
این امر خواهد شد. نخست وزیر اسرائیل در ادامه اداعاهای خود 
افزود که ما علنی و با قدرت در عرصه بین المللی علیه بازگشت 
به توافق هسته ای کار خواهیم کرد. از سوی دیگر  »الی کوهن« 
وزیر امور خارجه رژیم صهیونیستی در گفت وگو با »آنتونی 
بلینکن« وزیر امور خارجه آمریکا خواستار افزایش فشارها 
بر ایران و پرهیز واشنگتن از بازگشت به توافق هسته ای شد. 
به نوشته رسانه صهیونیست، بلینکن نیز در این گفت وگوی 
تلفنی، از آنچه تلاش برای همراهی اتحادیه اروپا با آمریکا برای 

افزایش تحریم های ایران خواند، سخن گفت. 

  پاسخ روابط عمومی ریاست جمهوری به گزارش 
»تیک آبی آقای رئیس جمهوری«

القایرویکرددوگانهدولتخلافواقعاست
 روز شنبه به تاریخ 1401/10/10 گزارشی تحت عنوان 
»تیک آبی آقای رئیس جمهور« در روزنامه آرمان ملی به 
چاپ رسید که صرفا واکنشی به این اتفاق در شرایط فعلی 
جامعه بود. در شرایطی که جامعه با بحث فیلترینگ برخی 
شبکه  های اجتماعی همچون اینستاگرام مواجه است و 
بدین سبب برای دسترسی بهتر به این شبکه ها به سمت 
استفاده از ابزارهایی همچون فیلترشکن می رود، چنین 
خبری مقداری در نوع خود جای تامل داشت که این 
گزارش بدان پرداخته است. صد البته که اساسا هیچگونه 
رویکردی در راستای تخریب یا سیاه نمایی عملکرد دولت 
و رئیس جمهور محترم در این خصوص مطرح نبوده و 
صرفا به بررسی ماجرای اخذ تیک آبی اینستاگرام در 
شرایط فعلی پرداخته است. در همین راستا نیز روابط 
عمومی ریاست جمهوری جوابیه ای صادر کرده که در 
ادامه می اید. پیرو درج مطلبی در تاریخ 10 دی ماه1401 
»تیک آبی« آقای رئیس جمهور! به اطلاع می رساند: 
»عملکرد دکتر رئیسی در دولت مردمی در زمینه بهبود 
وضعیت دسترسی مردم به فضای مجازی برخلاف 
مطالب منتشره در برخی روزنامه ها چنانکه در سخنرانی 
روز دانشجو نیز تاکید کردند، کاملا منطبق بر شعارها و 
مواضع انتخاباتی ایشان است. در ایام اخیر نیز آنچه باعث 
اقدام صحیح دستگاه های متولی در جلوگیری از فعالیت 
برخی پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی شد، تبدیل این 
برنامه ها به بستری برای اخلال در امنیت و آرامش عمومی 
بود و پیگیری های دولت برای ساماندهی و قانونمند کردن 
فعالیت این شبکه ها نیز با عدم پاسخگویی و همکاری 
متولیان آنها مواجه شد. با توجه به فعالیت صفحات متعدد 
به نام آیت الله رئیسی در شبکه های اجتماعی خارجی و 
در نتیجه انتساب مطالب مخدوش، دفتر رئیس جمهور 
از ماه ها قبل اقدامات و پیگیری هایی را از این شبکه های 
اجتماعی برای تشخیص اصالت برای کاربران انجام داده 
بود و آخرین پاسخ شرکت متا )مالک اینستاگرام( ۲4 
تیرماه دریافت شده است. نهایتا به تازگی یکی از این 
شبکه ها به این پیگیری ها ترتیب اثر داده است. با این 
وجود تلاش برای القای رویکرد دوگانه دولت در قبال 
شبکه های اجتماعی یعنی ایجاد محدودیت در دسترسی 
عمومی و گرفتن »نشان اصالت«، خلاف واقع است و 
سند روشن این موضوع نیز توقف فعالیت صفحه آیت الله 
رئیسی در شبکه اینستاگرام از زمان اعمال محدودیت ها 
است، به نحوی که در 100 روز گذشته فرسته جدیدی بر 

روی این صفحه بارگذاری نشده است.«

گــــزارش

 جوابیــــه 

نگــــره
نامزد منتسب به لاریجانی در دیوان محاسبات
آیاپایگاهرأیقالیباف

درمجلسدچارافولشده
است؟

نگاهی به تحولات درون مجلس 
نشان می دهد که جریانات مختلف 
دنبال  به  همچنان  پارلمان  داخل 
وزن کشی خود در مجلس هستند. 
اقدامی که اخیرا طی روزهای گذشته 
در صحن بهارستان برای انتخابات 
رئیس دیوان محاسبات رخ داد و در 
نهایت پس از فعل و انفعالات بسیار و 
گزینه های مدنظر و تلاش یاران قالیباف 
برای انتخاب گزینه مدنظرآنها اما روند 
به سمت وسوی دیگری رفت، گزینه 
مقابل جریان قالیباف رای آورد تا از 
سویی جایگزین مهرداد بذرپاش، رئیس 
پیشین دبوان محاسبات مشخص شود 
و از سوی دیگر نیز در فاصله یکسال 
مجلس  عملکرد  پایان  به  مانده 
یازدهم پایگاه رئیس مجلس در میان 
نمایندگان مشخص شود. لذا بر این 
اساس می توان گفت که آغاز دوران 
جدید در مجلس یازدهم با 141رأی 
نمایندگان به احمدرضا دستغیب برای 
ریاست دیوان محاسبات کلید زده 
شد. گزینه ای که به صورت روشن و 
واضح رقیب »پژمان پشمچی زاده« 
بود، معاون قالیباف که ریاست مجلس 
و طیف او در داخل مجلس طی دو هفته 
گذشته تمام سعی خود را برای انتخابش 
از سوی نمایندگان به عنوان رئیس 
دیوان محاسبات به کار بستند. این 
رأی به صورت مشخص وزن مخالفان 
و منتقدان جدی قالیباف در شرایط 
امروز را نشان می دهد. منتقدانی که 
به رغم اطلاع از اینکه «پشمچی زاده» 
گزینه قالیباف برای ریاست دیوان است 
به او رأی ندادند و به سید احمدرضا 
دستغیب، نماینده ادوار مجلس که 
چهره ای منتسب به علی لاریجانی 
است، رأی دادند. اما جای تامل است 
که چرا چنین رأیی رقم خورد و اساسا 
این تقسیم بندی آرا چه پیامی دارد.در 
دو هفته گذشته شنیده شد که طیف 
قالیباف به دنبال انتخاب پشمچی زاده 
اما  هستند  مجلس  رأی  طریق  از 
عرصه  در  دستغیب  سیداحمدرضا 
رقابت باقی ماند. به طور طبیعی، به 
نظر می رسد قالیباف و طیف او تصور 
نگران  گزینه  دستغیب  نمی کردند 
کننده ای برای رقابت با پشمچی زاده 
باشد که البته این پیش بینی چندان 
تصور  است؛  نبوده  نیز  غیرمعقول 
می شد همین که پایداری های مجلس 
و منتقدان علی لاریجانی مخالف او 
باشند و در بین قالیبافی های مجلس 
هم رأیی نداشته باشد، برای شکست 
مقابل پشمچی زاده کافی است. 141 
رأی مجلس یازدهم به دستغیب اما 
برای  را  خصوصیت  چند  می تواند 
وضعیت فعلی در این دوره از مجلس 
و نحوه ارتباط بدنه مجلس با قالیباف 
ترسیم کند. نخست اینکه گویا قدرت 
سازماندهی رأی در طیف قالیباف افول 
کرده است. به بیان دیگر آرای قطعی 
که از گزینه های طیف قالیباف حمایت 
می کردند، ریزش داشته و به آرای 
خاکستری مجلس، که البته منتقدان 
قالیباف در سطوح و اندازه های نقد 
مختلف هستند، پیوسته اند. این دومین 
پالس جدی در ارتباط با وضعیت رئیس 
مجلس است کمااینکه اعلام تقدیم 
استعفای الیاس نادران به هیات رئیسه 
مجلس از سوی خودش در جلسه علنی 
روز یکشنبه هفته جاری، نشان از عمیق 
شدن اختلاف نظر بین چهره هایی در 
جریان اصولگرایی دارد که کمی بیش 
از دو سال پیش دور یک میز نشستند 
و ترکیب لیست اصولگرایان تهران را 
برای بهارستان یازدهم بستند. اگرچه 
برخی رسانه ها اینگونه آوردند که 
نادران علت استعفای خود را اعتراض 
مجلس  رئیسه  هیات  عملکرد  به 
خوانده اما پرواضح است که چهره ای 
همچون نادران در وزن کشی سیاسی 
اصولگرایی در اعتراض به علی نیکزاد یا 
عبدالرضا مصری و دیگر اعضای هیات 
رئیسه استعفا نمی دهد . دومین مساله 
همان پیش بینی تیم قالیباف است 
که البته محقق نشد. دستغیب، چهره 
ای منتسب به علی لاریجانی، چگونه 
می تواند از میزان آرای مخالف جبهه 
پایداری و منتقدان دیگر علی لاریجانی 
در این مجلس عبور کند؟ به نظر می 
رسد یا جبهه پایداری دیگر توانی در 
رأی نیاوردن دستغیب برایش باقی 
نمانده است و آنها نیز با افت توان جمع 
کردن رأی مواجه هستند یا روابطشان با 
قالیباف تا حدی در تنش است که برای 
رأی نیاوردن گزینه محمدباقر قالیباف 
حتی به چهره منتسب به علی لاریجانی 
رضایت می دهند؛ یا اگر هم به او رأی 
نمی دهند آرای ممتنع را بالا می برند 
تا با شناورشدن رأی پشمچی زاده، این 

دستغیب باشد که به دیوان می رود.

  آرمان ملی – مطهره شفیعی:  روزگذشته 
معاون رئیس جمهور دولت دوازدهم گفت: 
اگر خزانه خالی بود، دولت سیزدهم چطور 
توانست در ماه های اول بدون خلق پایه پولی و 
ایجاد بدهی حقوق کارمندان را پرداخت کند؟ 
محمدباقر نوبخت، رئیس سابق سازمان برنامه 
و بودجه درباره ادعای خالی بودن خزانه کشور 
در زمان پایان دولت دوازدهم بیان داشت: خزانه 
 کل کشور، حساب رسمی دولت است و ورودی 
روزانه دارد و مبالغی نیز از آن خارج می شود. 
اصولا خزانه نمی تواند خالی باشد؛ چون روزانه 
مبالغی در آن تجمیع می شود. وی گفت: »پیش 
از این اشاره به خزانه خالی، گرا به دشمن و نشانه 
ضعف تلقی می شد.« نوبخت اظهارداشت: بسیار 
عجیب است که مدعیان مقاومت حداکثری علیه 
فشارهای اقتصادی، امروز در تحلیل شاخص های 
اقتصادی هیچ اشاره ای به موانع تحریمی و شرایط 
خاص کشور در آن دوره نمی کنند. در حالی که 
اداره کشور در آن شرایط بسیار سخت و البته با 
دستاوردهای همراه بود. وی بیان کرد: رهبرمعظم 
انقلاب تأکید کرده بودند که بهترین راهکار تأمین 

کسری بودجه، فروش اوراق و سهام شرکت های 
دولتی است. آنها که می گویند دولت دوازدهم 
برای دولت  سیزدهم بدهی ایجاد کرده، به این 
پرسش هم پاسخ دهند که چه میزان درآمد و 
سرمایه گذاری برای دولت های آینده از محل 
همین اوراق ایجاد شده است؟ تکمیل پنج راه آهن 
بزرگ کشور شامل راه آهن همدان، کرمانشاه، 
ارومیه، گیلان و تبریز از محل همین اوراق انجام 
شده بود.  اوراق بدهی نیست، سرمایه  گذاری 
برای کشور است. ما پول فروش اوراق را تبدیل 
به سرمایه کردیم که این پول به راه آهن، آزادراه 

و… تبدیل شد.
 خزانــــه خالی، توجیهی برای برخی 

ناکارآمدی ها؟
خزانه خالی تحویل دولت سیزدهم شد! 
این جمله کاربرد خوبی برای توجیه برخی 
ناکارآمدی ها در دولت کنونی داشت اما آیا 
با واقعیت هم سازگار بود؟ در مرداد 1400 
خبرگزاری تسنیم در گزارشی مدعی شد به 
سندی دست یافته که نشان از خالی بودن 
خزانه دارد. در این سند محمود واعظی، رئیس 

دفتر رئیس جمهور در تاریخ ۹ مرداد 1400 
طی نامه ای به نوبخت، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه نوشت: »نامه جناب عالی با موضوع 
درخواست »پرداخت مبلغ مورد اشاره نزد 
خزانه به منظور تکمیل و بهره برداری از پروژه 
آبرسانی به آبیک« که تصویر آن به پیوست 
ارسال می شود، به استحضار ریاست محترم 
جمهوری رسید، پی نوشت فرمودند: »همه 
براساس درخواست های  موجودی خزانه 
جناب عالی تخلیه شده است، موجودی وجود 
ندارد.« پس از آن محمدباقر نوبخت که رئیس 
سازمان برنامه و بودجه دولت روحانی بود،  با 
تکذیب ادعای خالی بودن خزانه در ایام پایانی 
دولت دوازدهم اظهارکرد: »خزانه ورودی 
مستمر دارد و هر روز در آن مبالغی تجمیع 
می شود. این بدان معناست که خزانه هیچوقت 
خالی نمی شود. حتی اگر چنین ادعای محالی 
صحت داشت، پس چطور طی سه ماه گذشته 
حقوق ها از سوی دولت جدید پرداخت شده 
است.« نوبخت همچنین این توئیت را منتشر 
کرد: »با صراحت اعلام می کنم دولت دوازدهم 
با وجود تحریم و محاصره اقتصادی؛ میلیاردها 
دلار به صورت نقد و قابل دسترس به عنوان 
موجودی ارزی، تحویل دولت سیزدهم داد.«  
مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و 
بودجه اعلام کرد: »دولت بدون استقراض از 
بانک مرکزی در صدد تامین کسری بودجه 
است« و از سوی دیگر وزیر امور اقتصادی 
و دارایی این اظهارات را تایید کرد و تنها به 
این سوال پاسخ داده نشد که چگونه می توان 
با خزانه خالی و بدون استقراض و روش های 
تورم زا، کسری بودجه جبران شود! یا محمد 
حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهوری  گفته 
بود  که »دولت را با خزانه خالی و کلی بدهی 
تحویل گرفتیم« و نوبخت بلافاصله به او پاسخ 
داد: »قطعا بی اطلاع هستند که بالغ بر ۲00 
هزار میلیارد تومان معادل ارزی به صورت نقد 
و اسکناس در دسترس از دولت دوازدهم برای 

دولت سیزدهم باقی ماند.«
 پایان توجیه خزانه خالی

 ادعای »تسنیم« تکذیب شد و آنانی که درصدد 
ماهیگیری از این آب گل آلود بودند هم به زعم 
خود موفق شدند تا اینکه در تیر سالجاری حسن 
روحانی، رئیس جمهور پیشین کشورمان در 
واکنش به ادعا ها درخصوص بدهی های مانده 
از دولت قبل با مقایسه شرایط تحویل دولت ها 
گفت: »زمانی که در مردادماه 1۳۹۲ دولت را 
تحویل گرفتیم چندصد میلیون دلار اسکناس 
در بانک مرکزی بود. اما در زمان تحویل دولت در 
مردادماه 1400 به دولت سیزدهم، چند میلیارد 
دلار اسکناس در بانک مرکزی موجود بود.« 
روحانی در پاسخ به سؤال یکی از حاضران درباره 
کسری بودجه سال 1400 و بازپرداخت بدهی 
دولت قبل توسط این دولت اظهارداشت: »دولت 
دوازدهم لایحه بودجه سال 1400 را با سقف 
۸00 هزار میلیارد تومانی ارائه داد، اما مجلس 
یازدهم سقف این بودجه را به حدود 1۲00 هزار 
میلیارد تومان رساند؛ بنابراین 400 هزار میلیارد 
تومان کسری بودجه، همان رقم افزایش یافته 
توسط مجلس است.« در ۸ دیماه روحانی تاکید 
کرد: » برخلاف آنچه تحویل گرفته بودیم، خزانه 
را پر تحویل دادیم. موجودی ارزی را چند صد 
میلیون دلار تحویل گرفتیم ولی با چند میلیارد 

دلار تحویل دادیم.«
 شوک خزانه پر به وزارت اقتصاد

 این اظهارات روحانی راه را بر آنانی بست 
که عنوان می کردند به دلیل خالی بودن خزانه 
نمی توانند به وعده هایشان عمل کنند. شوک 
خزانه پر سبب آغاز هجمه به دولت قبل و 
مسئولان آن شد چنانکه وزارت امور اقتصادی 
و دارایی درواکنش به موجودی خزانه در پایان 
دولت دوازدهم از سوی رئیس جمهور سابق تأکید 
کرد: »تکرار این ادعا در حالی صورت می گیرد 
که بارها توضیح داده شد که نه یک خزانه خالی 
بلکه یک خزانه مقروض و بدهکار میراثی بود که 
به دولت سیزدهم رسید. اینکه ادعا شود دولت 
در شرایط مطلوبی تحویل داده شد، ادعای 
درستی نیست و هنوز کمتر از دو سال از آن روزها 
نگذشته و قاعدتا حافظه تاریخی افکارعمومی 
هم آنقدر ضعیف نیست که به یاد نیاورد وضعیت 
شاخص های اقتصادی در آغاز به کار دولت 
سیزدهم چطور بود.« خبرگزاری دولت هم در 
گزارشی با تیتر »رئیسی، کشور را در چه شرایط 
اقتصادی تحویل گرفت؟« ادعاهایی درباره بدهی 

دولت روحانی مطرح کرد.

وزیر ارتباطات ادعاهای گذشته را مرور کند

کندی اینترنت دروغ است؟   
         فیلترشکن ها مقصر هستند!

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی »اختلال یا کُندی اینترنت در 
کشور وجود ندارد!« این جمله وزیر ارتباطات است که روزگدشته 
بیان کرد، قابل تامل بود! مدت هاست که سرعت پایین اینترنت 
و اختلال در آن سبب نارضایتی هایی شده است و این اختلال 
موضوعی نیست که به راحتی قابل نفی باشد. کافی است عیسی 
زارع پور به اظهارات گذشته خود رجوع کند تا به یاد آورد اختلال 
در اینترنت موضوعی است که خودش به آن اشاره داشته بود. 4 
مردادماه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: »از هموطنان 
عزیز و کسب وکارهایی که به دلیل اختلال در اینترنت، دچار مشکل 
شده اند عذرخواهی کنم.« باردیگر در ۲7 مردادماه گفته بود:»بخشی 
از اختلالات طبیعی و بخش دیگر غیرطبیعی است که ما در حال 
بررسی هستیم تا علت را پیدا کنیم و با مقصران حتما برخورد 
خواهیم کرد.« در نهایت می توان اذعان داشت از ۳0 شهریورماه 
تا ۲7 آذرماه، گزارش هایی از وضعیت اختلال های اینترنتی در 
سطح کشور منتشر شد. با استناد به گزارش های رصدخانه اینترنتی  
IODA، دسترسی کاربران ایرانی به اینترنت در تمام این مدت 
با اختلال شدید مواجه بوده است. روز چهارشنبه ۳0 شهریورماه 
و در سومین روز از آغاز اعتراضات خیابانی، وضعیت اینترنت در 
استان های اردبیل، گلستان، آذربایجان شرقی، البرز، یزد و کرمان با 
اختلالات گسترده و گاه قطعی کامل همراه بود. »عیسی زارع پور«، 
همان روز در واکنش به قطعی گسترده اینترنت در کشور اظهارکرد: 
»به خاطر مسائل امنیتی، امروز احتمال دارد محدودیت هایی 
توسط نهادهای امنیتی در خصوص سرعت اینترنت ایجاد شود 
که طبیعی است«. آخرین گزارش رصدخانه اینترنتی IODA از 
وضعیت اینترنت در ایران که روز ۲7 آذرماه در روزنامه اینترنتی 
فراز منتشر شد، به  رغم ادعای وزیر ارتباطات، حاکی از ادامه اخلال 
دولتی گسترده در اینترنت کشور بود. در شب ۳0 آذرماه نیز، 
بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی از سرعت اینترنت گلایه 

کردند. او در ادامه گفته بود که »کسی به دنبال قطعی اینترنت 
نیست«. وزیر ارتباطات دولت سیزدهم در حاشیه جلسه دولت در 
۳0 آذرماه، درباره اختلالات چند روز اخیر در اینترنت کشور گفته 
که اختلال ها »جزئی« بوده و حالا برطرف شده است. قابل تامل تر 
از اینها اظهارات وزیر ارتباطات در 14 دیماه است: »در روز هایی که 
اینترنت اختلال داشت حجم مکالمات مردم افزایش یافت« حتی 
روزنامه »فرهیختگان« که نزدیک به دولت است، نوشته بود: »طبق 
آخرین گزارش ها نیمی از سال گذشته در کشور اختلال اینترنتی 
داشته ایم که ۸۹ درصد سهم اختلالات مربوط به وب سایت های 
بین المللی و ۶7 درصد هم اختلالات مربوط به ارتباطات اینترنتی 
اینستاگرام بوده است و در اردیبهشت ماه امسال نیز دیتاسنترهای 
ایران ۲۵ برابر دیتاسنترهای خارجی با اختلال ارتباطات اینترنتی 
روبه رو بوده اند.« بنابراین وزیر ارتباطات بارها به اختلال در اینترنت 

اشاره کرده و قابل کتمان نیست .
  فیلترشکن ها مقصرند!

 وزیر ارتباطات دیروز فیلترشکن ها را مقصر اختلال در اینترنت 
معرفی کرد: »نکته مهمی که قبلا هم به آن اشاره شده، نقش روشن 
بودن فیلترشکن ها در ایجاد اختلال و کُندی است که به تجربه 
کاربری نامناسب کاربران منجر می شود.« زارع پور در ۳ دیماه هم 
گفته بود: »بخشی از سرعت کند اینترنت مربوط به فیلترشکن ها 
است وگرنه بدون فیلترشکن، سرعت ارتقا هم پیدا کرده.« ظاهرا 
عملکرد وزارت ارتباطات سهمی در کندی و اختلال اینترنت ندارد 
و فیلترشکن هایی که دلیل استفاده از آن فیلترشدن شبکه های 
مجازی مانند اینستاگرام، تلگرام، واتساپ و... است، مقصر اصلی 

هستند!
  ارتباط اختلال در اینترنت با افزایش مهاجرت نخبگان

 استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در خصوص آسیب های اختلال 
در اینترنت، اظهارداشت: عنوان می شود که یک روز تعطیلی و قطع 

اینترنت، فلان قدر دلار برای اقتصاد ضرر داشته است؛ ولی من 
می گویم این مقدار را ضربدر 10 کنید، قطع اینترنت این مقدار ضرر 
برای ما دانشگاهیان دارد. دکتر محمد عبدالهی به افزایش سرعت 
اینترنت تاکید کرد و گفت: عنوان می شود که یک روز تعطیلی و 
قطع اینترنت، فلان قدر دلار برای اقتصاد ضرر داشته است؛ ولی من 
می گویم این مقدار را ضربدر 10 کنید، قطع اینترنت این مقدار ضرر 
برای ما دانشگاهیان دارد. غرامت هر روزی که برای هدایت دانشجویان 
و ... از دست می دهیم را نیز باید حساب کرد؛ این غرامت خیلی زیاد 
است. وی بیان کرد: همه این مشکلات به مهاجرت نخبگان دامن 
می زند، وقتی سرعت اینترنت پایین است و منِ  محقق را مشغول 
حواشی می کنند؛ منِ محقق مهاجرت می کنم که بتوانم کار علمی 
خود را انجام دهم و حرف علمی بزنم. عضو هیات مدیره آکادمی علوم 
جهان اسلام تاکیدکرد: قطع کردن اینترنت حتی به اندازه یک ربع یا 
نیم ساعت هم صدمه ای که به این کشور می زند، بسیار بسیار زیاد 
است. مثل اینکه مریضی موقع جراحی به اکسیژن نیاز داشته باشد و 
ما این سرعت اکسیژن را پایین بیاوریم. وقتی سرعت اکسیژن در زمان 
جراحی پایین بیاید، مغز آسیب می بیند و بعدها می بینیم که بیمار 
دچار عارضه جبران ناپذیر شده است. قطع کردن اینترنت مثل این 
است که ماهی را از دریا بگیریم و بگذاریم کمی بی اکسیژنی تجربه کند 
و بعد آن را به آب برگردانیم. این ماهی زنده می ماند؛ اما دچار آسیب 
جبران ناپذیر می شود. وی با بیان این که »ما نه تنها در اینترنت، بلکه 
باید در تمام چیزهایی که مقتضای روز است، قوی شویم، نه این که 
آن را تعطیل کنیم!«، ادامه داد: سایت های اطلاع رسانی و شبکه های 
اجتماعی به علم کمک زیادی می کنند. عبدالهی افزود: الان یک نقطه 
بسیار دور از کشور، می تواند از ارائه یک محصول فناورانه در آزمایشگاه 
ما مطلع شود و اینها از طریق این شبکه های اجتماعی امکان پذیر 
است، وگرنه راه دیگری که وجود ندارد. بنابراین ما باید اینترینت را 
گسترش دهیم و دانشجویان بتوانند نظرات علمی خود را پخش کنند.

 

 

نوبخت: چطور با خزانه خالی حقوق کارمندان را پرداخت کردید؟ 

گل یا پوچ خزانه دولت
   قبلا اشاره به خزانه خالی، گرا به دشمن تلقی می شد اما الان...

         پنجشنبه 
1401 .10 .15
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مسائلاقتصادیدردنیا
بههمگرهخوردهاست

    

انتقادعلمالهدی
بهظریف

  شهید سلیمانی شخصیتی بود که در دل همه اقشار جای 
داشت. امام جمعه مشهد گفت: اگر دیپلماسی عزت و حکمت 
اسلامی بوده که حاج قاسم عزت آفرین برای اسلام بود در همه 
عرصه ها به شهادت همه مردم، اگر مقصود آن دیپلماسی 
خاص زد و بند با آمریکا و اروپا بوده، بله حاج قاسم تمام 
حرکاتش ضد این دیپلماسی بوده. آیت ا... علم الهدی گفت: 
نکته ای مطرح است و چند موردش را دیدیم، یکی در سخنان 
آقای ظریف که فایل صوتی شان منتشر شد که اقدامات شهید 
سلیمانی را در تقابل با دیپلماسی و منافع عمومی کشور 
می دانستند و اخیرا هم برخی ایشان را کسی معرفی کردند 
که به دنبال عدالت نبود، یک شخصیت صرفا نظامی، دفاعی و 

سرباز وطن معرفی کردند.

  عامل گرانی ها در کشور چیست؟ آیت ا... سیدحسین 
موسوی تبریزی دادستان اسبق کل کشور گفت: مساله 
گرانی ها مربوط به اقتصاد کشور است، مسائل اقتصادی در دنیا 
به هم گره خورده است و امکان ندارد که بگوییم که کشوری 
با کشورهای همسایه اش دعوا داشته باشد و اقتصادش خوب 
باشد، یا ما با کشورهای اروپایی همیشه در جنگ و جدل 
باشیم و اقتصاد ما خوب باشد. نه ما، بلکه همه کشورها این گونه 
است. معلوم نیست کارهای اقتصادی دست کیست؟! کارهای 
زراعی دست کیست؟! معلوم نیست مصالح مردم را چه کسی 
بیان و رعایت می کند؟! کسی که برنامه ای می آورد باید در 
مجلس بررسی کنند که این برنامه به مصلحت کشور است یا 

نه؟ اگر برنامه اجرا می شود چه مقدار ضرر یا سود دارد؟ 

 عدم تحقق برخی وعده ها سبب گلایه شد. محمدمهاجری 
فعال سیاسی اصولگرا نوشت: »جناب آقای رئیسی آقای 
معاون اول در این ویدئو درباره ساخت یک میلیون مسکن در 
سال می گوید: »مگر قرار است دولت بسازد؟ مسکن را مردم 
می سازند.« بیان آقای مخبر در راستای عدم تصدی گری دولت، 
کاملا درست است اما دو نکته: -1 همین حرف را آقای عباس 
آخوندی در دولت قبل هم گفت و ۶-7 سال است لعن و نفرینش 
می کنیم ما اصولگراها. -۲ وعده 4میلیون مسکن را جنابعالی در 
تبلیغات انتخاباتی گفته اید و هیچ قرینه ای وجود ندارد که نظرتان، 
ساختن مسکن توسط مردم بوده. وزیر راه هم تلویحا وعده را هوا 
کرده. وقتش است که شما، هم این وعده را پس بگیرید، هم آن 

آدمی که این نان را توی سفره شما گذاشت درازش کنید!«

فرقمیان
عباسآخوندی
ومعاوناول!


